وزارة التعليم العالي و البحث العلمي جامعة الشاذلي بن جديد الطارف كلية العلوم السياسية و الحقوق قسم الحقوق

المستوى = سنة أولى ليسانس المقياس = مصطلحات انجليزية السداسي = الأول الأستاذة = قصاب بشرى

# محاضرة 08 مصطلحات قانونية انجليزية

### Principles of public utility management

- 1 The principle of equality before the public facility: that is equality between individuals as they meet the same conditions to benefit from the services and contribute to bearing the burdens.
- 2 the principle of the regular and steady operation of the public facility: which is intended to enable the facility to satisfy the general needs of the public without interruption and in a regular manner
- 3 the principle of the public facility ability to develop and change: the principle gives the administrative authority the right to amend the legal system that governs it in a way that is commensurate with new development and circumstances that arise.

## مبادئ تسيير المرفق العام

 $1 - \frac{1}{1}$  مبدأ المساواة أمام المرفق العام = 1 أي المساواة بين الأفراد حيث تتوفر فيهم نفس الشروط للاستفادة من الخدمة و المساهمة في تحمل الأعباء

2 – مبدا سير المرفق العام بانتظام و اطراد = و يقصد به تمكين المرفق من إشباع الحاجيات العامة للجمهور دون انقطاع و بطريقة منتظمة

3 – مبدا قابلية المرفق العام للتطور و التغير = يمنح هذا المبدأ للسلطة الإدارية حق تعديل النظام القانوني الذي يحكمها وذلك بما يتناسب مع التطورات و الظروف المستجدة التي تطرأ أثناء أداء العمل

#### **Administrative control**

Is the group of agencies and bodies that undertakes actions and procedures in order to maintain public order

# The difference between administrative control and judicial control

Administrative control monitors the activity of individuals and directs them to maintain public order while judicial control aims to investigate crimes, identify their perpetrators and present them to the judicial authority .yhe law is the control is a deterrent punitive measure and it undertakes the tasks of judicial control in a category granted by it statuts of judicial police such as policeman and gendarmes

### Characteristics of administrative control

- -The unilateral nature of administrative control
- -The preventive nature of administrative control
- -The discretionary nature of administrative nature

## الضبط الإداري

هو مجموع الأجهزة و الهيئات التي تقوم بالأعمال و الإجراءات من اجل الحفاظ على النظام العام

## الفرق بين الضبط الإداري و الضبط القضائى

إن الضبط الإداري يقوم بمراقبة نشاط الأفراد و التوجيه للحفاظ على النظام العام بينما الضبط القضائي يهدف الى البحث في الجرائم و معرفة مرتكبيها و تقديمها للسلطة القضائية

الضبط الإداري هو عبارة عن إجراء عقابي ردعي و يتولى مهام الضبط القضائي فئة منحها القانون صفة الضبطية القضائية كرجال الشرطة ورجال الدرك خصائص الضبط الإداري الصفة الانفرادية للضبط الإداري الصفة الوقائية للضبط الإداري الصفة التقديرية للضبط الإداري